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■ Mor un motorista en un 
accident a Ulldemolins

Cap de setmana tràgic a les carreteres. Un motorista 
de 61 anys va morir ahir en un accident a Ulldemolins 
(Priorat), per motius que encara s’estan investigant. 
Dissabte també va perdre la vida un motorista de 22 
anys després de xocar amb una furgoneta a Ger 
(Cerdanya). Els Mossos d’Esquadra van detenir el 
conductor de la furgoneta com a presumpte autor 
d’un homicidi imprudent. Segons fonts policials, la 
furgoneta la conduïa un altre jove, de 23 anys, de qui 
se sospita que hauria fet un gir imprudent i hauria 
xocat amb la moto. El detingut té permís per conduir 
al seu país d’origen, però no per circular per l’Estat. 
L’acusat va quedar ahir en llibertat a l’espera que el 
jutge el cridi a declarar. Amb aquestes dues víctimes, 
ja són 138 les persones que han mort en un accident 
de trànsit aquest any a Catalunya, 39 de les quals 
eren motoristes.

enbreu

“És una bogeria gastar diners 
ampliant la pista del Prat”

est model, de tant d’èxit que té, 
comença a fer mal. Hi ha alguna co-

que va malament! Per què volem 
continuar incrementant un model 
que ens fa mal? 

la resposta? 
Perquè en els últims 50 anys hem es-
tat ancorats a aquest model que, a 
més, en el seu moment va generar 
benestar. Però és un model extractiu 
que ja fa anys que aporta cada vega-
da menys beneficis i més costos. Els 
barcelonins ho estan pagant car.  

Doncs sí, el tema genera tensió...  
Esclar, perquè algunes empreses 
cada vegada guanyen més i les que 
en perden reclamen tornar al model 
anterior. I tenen molt poder. I els 
ciutadans diuen: “Ni parlar-ne!” Per 
això és important unir i treballar 
plegats. És difícil, però es pot fer.   

Qui hauria de cedir primer? 
El canvi pot venir de qualsevol de les 
parts. Calen discussions honestes. 
Cal fer coincidir les necessitats de ca-
da territori amb els interessos comer-
cials. Cal pensar com podem garantir 
que els turistes se sentin bé i la comu-
nitat autòctona també. Per això cal 
més gent dient què vol i què no vol, i 
els polítics han d’escoltar-los.  

El regidor de Turisme de Barce-
lona, Jaume Collboni, anima els 
hotels a apujar preus per trobar 
“turisme de qualitat”. 
Una proposta absolutament simplis-
ta. Augmentar preus així repercuti-
rà sobre la comunitat. Cal analitzar-
ho molt millor: per exemple, ¿sabem 
quin percentatge dels ingressos que 
arriben als hotels o del que facturen 
els restaurants es queda a Barcelona?  

¿Allargar la pista de l’aeroport 
del Prat hi ajudaria? 
Desconec el debat i, per tant, parlo 
seguint el sentit comú: com més 
peus trepitgin el territori de des-
tinació, millor per incrementar els 
ingressos, però també més mal fa-
ran. Si venen turistes de lluny, pot 
passar que vulguin aprofitar l’avi-
nentesa per veure no només Ca-
talunya, sinó també altres zones 
d’Espanya: si passa això i s’estan 
pocs dies aquí, l’ampliació no be-
neficiaria. De nou calen reflexions 
profundes i amb totes les parts. 
Ampliar l’aeroport, quan estem di-
ent que cal ser més selectius, no té 
sentit. Abans m’has preguntat què 
em semblava. ¿Vols que et digui la 
veritat? M’ha semblat fred i lleig. 
I és la primera parada dels turistes.  

¿Potser caldria millorar-lo i 
després valorar l’ampliació? 
Sí, i encara més en ple augment de 
preus. Millorar l’experiència passa 
per explicar que hi ha molt més que 
la ciutat i la platja, per fer-los allar-
gar l’estada. Si en lloc de dos dies 
s’hi estan quatre dies, et cal la mei-
tat de gent per ingressar el mateix. 
I no et faria falta ampliar el Prat. 

 gent i més temps.  
Sí, i per això cal fer números. Més 
turisme també suposa més costos 
en seguretat, l’augment dels llo-
guers, malestar dels veïns, pol·lu-
ció, més congestió... És una boge-
ria dir que volem més turistes per-
què contribueixen al PIB perquè 
no tenim identificat on van els di-
ners del turista! Ben pensat, crec 
que és una bogeria gastar-se diners 
ampliant la pista del Prat, en lloc 
de destinar-los a altres coses.

TURISME

És considerada guru i la precursora 
del turisme regeneratiu. A Anna Po-
llock l’avalen més de 45 anys d’experi-
ència i fa dècades que s’ha convertit en 
una pensadora de referència. Ha posat 
el turisme cap per avall per analitzar-
lo des de tots els punts de vista, sobre-
tot des de l’educació, la sostenibilitat 
i la tecnologia. Rep l’ARA durant un ci-
cle de conferències organitzat per 
l’Agència Catalana de Turisme. En els 
últims anys s’ha dedicat a investigar 
models alternatius que generin més 
rendiments i menys impacte. 

Què li sembla l’aeroport del Prat? 
És gran, amb un volum important 
de trànsit i vital per a la indústria. 

Què és el turisme regeneratiu? 
És mirar el turisme com un sistema 
viu dins la natura i en una doble di-
recció: per fer que el turisme afavo-
reixi la natura i la comunitat i, alho-
ra, que també se’n beneficiï com a 
sector econòmic. El planeta no es-
tà sa i la pregunta és: ¿com podem 
organitzar el turisme per sanar-lo?  

Després de la pandèmia ja tornem 
a tenir ocupacions hoteleres al 
màxim. És inevitable que passi? 
Hi ha maneres de canviar-ho. El Go-
vern ha de triar de manera conscient 
quin model vol perquè el turisme 
produeix molts ingressos, sí, però 
mai es miren els ingressos nets, des-
comptant-hi el cost de tot plegat.  

A Catalunya el turisme genera in-
gressos, però també estacionalitat, 
precarietat laboral, sous baixos… 
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